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§ 1
Godkännande av dagordning och tid för justering 

Beslut 
Ordförande Johan Paccamonti (M) öppnade mötet. Dagordningen 
godkändes.
 
Ordförande Johan Paccamonti (M) och vice ordförande Lillemor 
Samuelsson (V) utsågs att justera protokollet. Protokollet 
justeras fredag den 30 april 2021.
 
Mötet ajournerades för allmänhetens frågestund mellan kl. 18:30-
19:00. Två medborgare ställde frågor via högtalartelefon.
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§ 2
Medborgarförslag om fler hundrastgårdar 
BRO 2021/136

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.  

Handlingar i ärendet
 457409 Medborgarförslag hundrastgårdar m.m_ dnr 2021-

136
 BRO 2021/136-4 §2 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om fler hundrastgårdar
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§ 3
Medborgarförslag om badplats för vuxna 
BRO 2021/137

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.  

Handlingar i ärendet
 457437 Medborgarförslag badplats för vuxna 2021 137
 BRO 2021/137-3 §3 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om badplats för vuxna
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§ 4
Medborgarförslag om gångstråket mellan tunnelbanans 
och tvärbanans station Alvik 
BRO 2021/150

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.  

Handlingar i ärendet
 457452 Medborgarförslag gångstråk Alvik 2021 150
 BRO 2021/150-3 §4 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om gångstråket mellan 
tunnelbanans och tvärbanans station Alvik
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§ 5
Medborgarförslag om boulebanor 
BRO 2021/154

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.  

Handlingar i ärendet
 457462 Medborgarförslag boule 2021 154
 BRO 2021/154-3 §5 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om boulebanor
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§ 6
Underlag för budget 2022 med inriktning 2023 och 2024 
BRO 2021/138

Beslut 
1. Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 
underlag för budget 2022 med inriktning för 2023 och 2024.
 
2. Nämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för fortsatt 
beredning.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden ska lämna ett underlag till kommunstyrelsen 
inför den centrala budgetberedningen. Underlaget, som utgår från 
stadens övergripande inriktningsmål, ska lyfta strategiskt viktiga 
utvecklingsområden och utmaningar som berör kärnverksamheten. I 
underlaget redovisar förvaltningen strategiska och prioriterade 
frågor för de kommande tre åren. Utgångspunkter för underlaget är 
befolkningsutvecklingen, analyser av kommande arbete för att 
uppnå kommunfullmäktiges mål, omvärldsfaktorer och större 
förändringar jämfört med gällande plan.

Förslag till beslut 
Johan Heinonen (S) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Johan Heinonen (S) reserverade sig till förmån för eget förslag till 
beslut:
 
"1. Delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut
2. Anta föreslagna budgetjusteringar i enlighet med 
Socialdemokraternas förslag till beslut på kommunstyrelsens ärende 
24 den 14 april 2021
3. Därutöver anföra följande
 
År 2021 kommer bli året då Stockholm startar om. Vi 
Socialdemokrater har högre ambitioner än den nu styrande blågröna 
majoriteten har för Stockholm. Därför har vi i kommunstyrelsen 
föreslagit budgetjusteringar som skulle kunna skapa bättre 
förutsättningar för en återstart av Stockholm. I Socialdemokraternas 
förslag finns sex tydliga budgetprioriteringar:
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Massarbetslösheten ska brytas och fler företag ska kunna nyanställa
 
Bostadsbyggandet ska öka och klimatpåverkan minska
 
Tryggheten ska öka och utvecklingen med allt fler otrygga i skolan 
ska brytas
 
De elever som till följd av pandemin riskerar att inte klara 
kunskapsmålen ska få ökat stöd
 
Trygga anställningar med hög kontinuitet ska vara normen i 
äldreomsorgen och fler äldre ska garanteras ett tryggt boende
 
Kultursektorn och civilsamhället ska få det stöd som behövs för att 
kunna göra Stockholm till en levande stad igen
 
Påverkan på liv och hälsa är förstås mest uppenbar. Alltför många i 
vår stad har drabbats av allvarlig sjukdom och död. 
Coronakommissionen har redovisat den kraftiga överdödligheten i 
Stockholms äldreomsorg jämfört med motsvarande verksamheter i 
övriga delar av landet. Anställda i omsorgen drabbades också till 
följd av den otillräckliga beredskap som fanns både när det gällde 
skyddsutrustning, anställningsvillkor och organisation inom 
äldreomsorgen. Att ansvarig nämnd, äldrenämnden, anser sig ha 
helt uppfyllt målet om trygghet för Stockholms äldre under år 2020 
visar på en skrämmande brist på självinsikt och indikerar en 
kommande avsaknad av nödvändiga insatser.
 
Men påverkan begränsar sig inte till omsorgen och de som drabbats 
av sjukdomen. På en rad områden påverkas vår stad och vi 
stockholmare. Eleverna i Stockholms skolor som drabbas av 
distansundervisningens begränsningar. De alltfler som är utsatta för 
våld i nära relationer och som isoleras allt mer från omvärlden. De 
många arbetslösa som fått lämna ett arbete som inte längre finns 
kvar. Det lilla företaget eller den lilla föreningen som tvingats 
stänga ner verksamheter. De ungdomar som vill söka en första egen 
bostad men som möts av allt färre nyproducerade bostäder. 
Kulturarbetaren som blivit av med sitt arbete och som inte sett en 
krona i ökat kulturstöd i Stockholm. Listan kan göras längre.
 
Stockholm och stockholmarna har drabbats av pandemin – både sett 
till hälsa och till möjligheter.
 
Aktiva insatser krävs för återstarten
I ljuset av den kommande vaccinationen väcks förhoppningar. När 
regionen någon gång får ordning på vaccinationsarbetet ska vår stad 
och vår region kunna öppna upp och åter starta upp. Det är viktigt. 
Lika viktigt att inse är att återhämtningen inte kommer komma av 
sig själv. Det kommer kräva hårt arbete av de företagare som ska 
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starta upp igen, de elever som ska hämta igen kunskap och de 
föreningar som ska ordna aktiviteter. Med denna tilläggsbudget 
föreslår vi att Stockholms stad ska vara aktiv, bistå och bidra till ett 
Stockholm som återstartar.
 
Analyser hjälper inte ungdomar och företagare – konkreta insatser 
behövs
I stadsledningskontorets förslag till årsredovisning konstateras att 
ökningen av arbetslösheten har gått snabbare i Stockholm jämfört 
med övriga riket. Pandemin har slagit särskilt hårt mot branscher 
där tillfälliga anställningar är vanliga och där det finns många 
ingångsjobb. Det är därför inte förvånande att kontoret konstaterar 
att ”pandemin har synliggjort och fördjupat redan existerande 
ojämlikhet. Såväl ekonomisk som social ojämlikhet har ökat till 
följd av förändrade förutsättningar. På exempelvis arbetsmarknaden 
har framförallt unga och utrikesfödda fått det svårare.”.
 
Antalet inskrivna öppet arbetslösa har ökat med 44,9 procent men 
tittar man på exempelvis gruppen ungdomar så ökade den avseende 
öppet arbetslösa och sökande i program med hela 73,1 procent 
(december 2020 jämfört med för ett år sedan).
 
Under år 2020 producerade stadsledningskontoret flera analyser om 
ekonomin och arbetsmarknadens utveckling. Analyserna följdes 
dock inte av några konkreta förslag för en mer aktiv 
arbetsmarknadspolitik utan de besparingar som beslutats under 
2019 låg kvar.
 
När ekonomin kommer ta fart finns det stor osäkerhet kring 
återhämtningen. Den påverkas av hur smittspridningen utvecklas 
och hur länge restriktionerna finns kvar. Medan varuhandeln och 
industriproduktionen återhämtat stora delar av de tapp som 
inträffade under första halvåret 2020, kvarstår de flesta restriktioner 
som slår hårt mot tjänstesektorerna, vilket gör att återhämtningen 
dröjer
 
Klimatomställningen kräver fler beslut i närtid
Klimatpolitiken måste vara långsiktig och styra mot de mål som 
staden i bred politisk enighet fattat beslut om. Problemet är när de 
långsiktiga målen och planerna ersätter de beslut som behöver fattas 
i närtid. Då riskerar också måluppfyllelsen att bli sämre. Trots att 
det varit ett uppdrag under flera år finns det fortfarande ingen 
handlingsplan för minskade koldioxidutsläpp från vägtrafiken.
 
Avsaknaden av insatser för att avveckla Bromma flygplats, 
begränsa effektbristen och åtgärder för ökad koldioxidlagring och 
biokol är ytterligare några sådana exempel. Likaså när det gäller att 
minska utsläppen från masshanteringen genom att tillåta längre 
lastbilar och att på riktigt öka matavfallsinsamligen.
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Klimatpolitiken kan bidra till återstarten av Stockholm. Men det 
kräver verkliga investeringar och riktiga beslut som styr mot 
minskad klimatpåverkan. Vi betvivlar inte Miljöpartiets vilja men 
det är uppenbart att de inte får med sig Moderaterna på en 
klimatpolitik som gör skillnad.
 
Dystert rekord i skjutningar visar att det offentliga måste göra mer
Det är svårt att diskutera trygghet i Stockholm under år 2020 utan 
att konstatera det dystra faktumet att antalet skjutningar låg på en 
historiskt hög nivå. Den nedgång som skedde i andra storstäder 
lyste med sin frånvaro i Stockholm. Denna grova brottslighet är 
primärt en polisiär fråga men bakom skjutningarna finns en 
betydande grov och organiserad brottslighet som både påverkar och 
påverkas av verksamheten i staden.
 
År 2020 var året då polisen bad Stockholms stad om hjälp med det 
förebyggande arbetet. Det var året då de brottsbekämpande 
instanserna pekade på hur avsaknad av insatser i ungdomsåren 
genererade en rekryteringsbas för organiserad brottslighet senare i 
livet.
 
Mycket av det brottsförebyggande arbete som inleddes föregående 
mandatperiod har fortsatt under denna period och arbetet med 
sociala insatsgrupper, platssamverkan och en förstärkt samverkan 
mellan skola och socialtjänst är viktiga insatser.
 
Samtidigt har Stockholms stad sparat på åtskilliga av de 
verksamheter som bygger motståndskraft mot brottsligheten. När 
Stockholm nu ska återstarta är det inte den organiserade 
brottsligheten utan det förebyggande arbetet som ska växa.
 
En återstart – utan våld i nära relationer
Stadsledningskontoret konstaterar i sin årsredovisning att flera 
nämnder rapporterar om ett ökat antal orosanmälningar för barn och 
unga. Inom stadens arbete mot våld i nära relation och 
hedersrelaterat våld och förtryck rapporterar också flera nämnder 
om en ökning av våldsutsatta och en ökad efterfrågan på 
stödinsatser. Trots detta föreslås inga åtgärder för att stärka 
socialtjänstens möjlighet att jobba förebyggande och uppsökande.
 
Det är uppenbart att pandemin skapat större isolering och därmed 
större utsatthet för våld inom familjens ramar både mot barn och 
vuxna. Detta samtidigt som socialtjänstens möjligheter att jobba 
uppsökande kraftigt begränsats av pandemin. Organisationer som 
jobbar mot sexuellt våld vittnar därtill om att andelen unga tjejer 
och kvinnor som söker sig till dem blir allt fler och tiden för att 
kunna få stöd ökar. När samhället nu återstartar finns det stora 
eftersatta behov som om inget görs riskerar innebära en fortsatt 
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mycket stor otrygghet för många stockholmare. Vi föreslår därför 
en riktad satsning för uppsökande och förebyggande arbete mot 
våld i nära relationer.
 
Klyftorna ökade – redan innan pandemin
Årsredovisningen är tydlig. Efter flera år av minskade klyftor i 
Stockholms skolor ökar nu klyftorna på nytt. Och dessa resultat är i 
allt väsentligt konsekvenserna av den förda skolpolitiken innan 
pandemin. En historiskt dålig skolbudget för år 2020 har fått tydliga 
effekter – främst bland de barn och ungdomar som har störst behov.
 
Det är alltmer beroende på din bakgrund om du lyckas i skolan eller 
ej. I den kvartil med sämst förutsättningar i årskurs nio är det nu 
bara lite drygt hälften av eleverna som klarar kunskapskraven i alla 
ämnen. Även när det gäller behörigheten till gymnasiet sjunker den 
i gruppen med sämst förutsättningar. Till den oroande bilden av 
ökande klyftor ska också läggas de generellt sjunkande resultat i 
årskurs sex som beskrivs i årsredovisningen. Detta är vad den 
blågröna majoriteten tycker krävs för att målet ”I Stockholm når 
alla barn sin fulla potential då Stockholms skolor och förskolor är 
de bästa i Sverige” ska anses delvis uppfyllt. Vi delar varken den 
uppfattningen eller den ambitionen.
 
Och detta innan pandemins effekter ens är synliga. 
Stadsledningskontoret konstaterar i årsredovisningen att det även 
om skolorna har klarat att ställa om till distansundervisning inte går 
att utesluta att elever påverkats negativt med en mindre förutsägbar 
skoltillvaro, minskade sociala kontaktytor och eventuella 
utmaningar i hemmamiljön.
 
Behovet av återstart och kompensatoriska insatser i skolan är större 
än någonsin. Vi gläds åt att den blågröna majoriteten nu ändrat 
politik och börjat fördela ut statsbidrag till verksamheterna men 
anser att avsaknaden av egna åtgärder bortom de som regeringen 
initierat är ett stort problem.
 
När den blågröna majoriteten nu fördelar statsbidragen från 
regeringen höjer man schablonen till förskolan med drygt 0,2 
procent. Det är i grunden otillräckligt och vi föreslår en 
schablonhöjning med 1,0 procent därutöver (vilket givet 
halvårseffekt i praktiken innebär 2,0%).
 
Det ger bättre förutsättningar för barn i förskolan och ger utrymme 
att nå fler barn men det innebär också att de barnskötare och 
förskollärare som gjort en heroisk insats under pandemin kan få 
bättre villkor och förutsättningar.
 
Pandemin har visat behovet av åtgärder för att fundamentalt stärka 
äldreomsorgen. Coronakommissionen visade tydligt på behovet av 
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att stärka äldreomsorgen. Vi Socialdemokrater har i en motion till 
kommunfullmäktige föreslagit att Stockholm ska ansluta sig till 
slutsatserna och vidta åtgärder på exakt de problem som 
kommissionen pekar på. Äldreborgarrådet och den blågröna 
majoriteten fördelar nu ut medel från centrala medelsreserven utan 
att någon enda krona fördelas ut till äldreomsorgen. Istället föreslås 
ännu en plan av prat och fina målsättningar men utan konkreta mål 
eller förbättrade förutsättningar att ge äldreomsorgens personal de 
villkor de förtjänar.
 
Kommissionens slutsatser är särskilt angelägna eftersom de 
problem de illustrerar är mer frekventa här. Fler har otrygga 
anställningar. Den medicinska kompetensen är lägre i Stockholms 
äldreomsorg eftersom vi inte kommunaliserat hemsjukvården. 
Samordningen mellan olika aktörer är som störst här eftersom 
Stockholm har den mest privatiserade och fragmentiserade 
äldreomsorgen. Effektiviseringskrav med lägre grundbemanning 
som konsekvens drabbade äldreomsorgen under hela pandemiåret.
 
Kommissionen visar också med förskräckande tydlighet hur 
överdödligheten på äldreboenden var betydligt större i Stockholm 
än i övriga landet.
 
Man kunde tänka sig att årsredovisningen och de möjligheter som 
där ges att föreslå förändringar skulle innebära att majoriteten skulle 
vilja ta initiativ för en bättre äldreomsorg. Det enda förslag som 
finns i årsredovisningen är att ge kommunstyrelsen i uppdrag att 
ansvara för ett beredskapslager av skyddsutrustning. Det är 
välkommet även om vi tycker att den utsträckning i tid som gäller 
fram till 31/12 2021 verkar onödigt kort.
 
I övrigt ansåg tvärtom den borgerliga majoriteten i äldrenämnden 
att målet ”I Stockholm har äldre en tillvaro som präglas av hög 
kvalitet, trygghet och självbestämmande” skulle anses helt uppfyllt. 
Så ser äldreborgarrådets insikt om problemen ut.
 
Staten har ökat statsbidragen för äldreomsorgen med fyra miljarder 
i budgeten för år 2021. Det har med rätta ifrågasatts om den 
blågröna majoriteten i Stockholms stad till fullo beslutade om en 
budget som använde alla dessa bidrag till äldreomsorgen. Helt 
uppenbart fördelade man inte ut tillskott från regeringen under förra 
året till äldreomsorgen.
 
Nu har Moderaterna, Kristdemokraterna och Vänsterpartiet gjort 
gemensam sak med Sverigedemokraterna och i finansutskottet lagt 
fram ett förslag till utskottsinitiativ, som nyligen lett till 
riksdagsbeslut. Det är välkommet att flera av dessa partier nu inser 
att skattesänkningspolitiken som ledde till uteblivna satsningar på 
äldreomsorgen mellan år 2006 och 2014 nu behöver ändras. De 4,3 
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miljarder för att öka stödet till äldreomsorgen ska förstärka 
satsningarna på ökad medicinsk kompetens, färre timanställningar 
och ökad personalkontinuitet samt ökade möjligheter till tryggt 
boende för äldre. Det märkliga är dock att de löften som 
högerpartierna ger i riksdagen helt lyser med sin frånvaro i 
Stockholms stad. Det är rimligt att tro att det kommer finnas en 
betydande majoritet för ännu större förstärkningar när regeringen 
presenterar sina budgetsatsningar senare.
 
Vi välkomnar alla satsningar på äldreomsorgen både från 
regeringen och oheliga koalitioner och föreslår därför radikalt nog 
att statsbidragen också ska användas till äldreomsorgen.
 
Ökade möjligheter till tryggt boende för äldre
Riksdag och regering vill att fler äldre ska få tillgång till anpassade 
boenden snabbare och kommer därför utöka investeringsstödet för 
äldrebostäder. Det är bra eftersom det blir alltfler äldre under 
perioden fram till år 2040. Det är därför vi motsatt oss både de 
nedläggningar som genomförts av den blågröna majoriteten i 
Stockholm och föreslagit att Micasa ska planera för en större andel 
av det tillkommande behovet.
 
Vi föreslår att Micasa åter ges ett ansvar som säkerställer att 
tillräckligt med särskilda boenden byggs och att ett moratorium för 
nedläggning av fungerande äldreboenden införs om det inte finns 
synnerliga skäl för motsatsen.
 
Den bortglömda sektorn
Näringslivet och kultur- och föreningslivet har drabbats hårt av de 
restriktioner som infördes vilket även får inverkan på stadens 
verksamheter. Den utmaning som denna sektor drabbats av är värre 
än för flertalet andra branscher. Men där staden fattat bra och 
viktiga beslut om stödåtgärder för flera andra näringar har stödet till 
både civila samhället och kultursektorn varit helt otillräckliga. 
Sektorn har helt glömts bort av den blågröna majoriteten. Detta trots 
att det inte saknats varningssignaler.
 
När såväl staten som regionen beslöt om ökade stöd för en bransch 
som i många avseenden drabbats av ett totalt näringsförbud var 
stadens svar att inte anslå några nya stöd utan bara omfördela en del 
av det befintliga stödet. Kritiken blev massiv och i den mån 
näringen klarat sig så är det trots stadens agerande – inte tack vare.
 
På samma sätt är stora delar av det civila samhället bortglömt. 
Idrottsverksamheter som riktar sig till ungdomar har haft svårt att 
klara sig med det begränsade stöd som staden gett. Än sämre har 
stödet varit till föreningslivet i övrigt. Scouterna är en av många 
föreningar som visat hur stora svårigheterna som civila samhället 
ställts inför och det obefintliga stödet från staden. På samma sätt har 
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många samlingslokalsföreningar visat hur uteblivet stöd både 
riskerat verksamheterna under och efter pandemin.
 
Kultursektorn och det civila samhället är viktiga delar av ett 
Stockholm som återstartar. Det ska märkas. Det är dags att sluta 
glömma dem.
 
Föreningslivet ska ges chans att mobilisera fler
På samma sätt som mötesplatserna är viktiga är det viktigt med de 
aktiviteter och den gemenskap som föreningslivet ger. Det civila 
samhället bidrar dessutom till många viktiga sociala insatser, bättre 
integration och att fler ungdomar aktiveras. Om inget görs riskerar 
många föreningar att gå under, inte på grund av bristande 
engagemang utan av ekonomiska skäl. Barn- och ungdoms-, 
invandrar- och kulturföreningar är exempel på organisationer som 
upplever stora problem. Detsamma gäller för idrottsföreningar som 
drabbats särskilt hårt till följd av pandemin. Flera idrottsförbund i 
Stockholm vittnar om stora medlemstapp, inte minst stadens största 
barn- och ungdomsidrotter fotboll och basket. Det är mycket 
angeläget att idrottsföreningarna ges förutsättningar att fånga upp de 
barn och ungdomar som slutat idrotta under pandemin. En 
bestående minskad rörelse hos unga riskerar att bli förödande för 
folkhälsan på lång sikt. Det som skulle kunna starta igång samhället 
riskerar nu istället att bidra till minskade aktiviteter.
 
Avslutningsvis vill vi understryka och hedra den insats stadens alla 
medarbetare gjort under detta pandemins år. Utan dessa insatser 
hade många stockholmare drabbats hårt. Stockholms stad är nu 
skyldig att ge alla medarbetare bra förutsättningar att ge ett bra jobb 
även framöver. Med detta förslag till återstartsprogram hoppas vi 
kunna bidra till detta."
 
Särskilt uttalande
Lillemor Samuelsson (V) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Av underlaget för budget de närmaste åren blir det tydligt vilken 
ansträngning som ett år av pandemin varit för stadsdelens 
verksamheter. Flera verksamhetsområden har inte fått tillräckliga 
medel för att möta löneökningar och övrig kostnadsutveckling. 
Denna brist på finansiering av välfärden kommer fortsätta att 
urholka kvaliteten, samtidigt som vi lärt oss vad en bristande 
välfärd kan kosta när den verkligen behövs.
 
När vi fortfarande står mitt uppe i krisen ska all kraft självklart 
läggas på att begränsa smittspridningen och skydda äldre och andra 
riskgrupper. När den akuta krisen har avklingat krävs dock en 
genomgripande analys av hur staden har hanterat krisen och hur de 
strukturella förutsättningarna för stadens verksamheter har påverkat 
möjligheterna att klara de allvarliga påfrestningar som pandemin 
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har medfört. Av det vi hittills har sett behöver analysen inkludera 
segregationen, bostadspolitiken, personalpolitiken och inte minst 
stadens rådighet över välfärdsverksamheter som finansieras med 
kommunala resurser.
 
Vi vill särskilt framhålla följande:
 
Förskola
Brommas befolkning växer och därmed behovet av förskolor. Nya 
förskolor kräver stora investeringar med kostnader som 
verksamheten får stå för. Förvaltningen framför dessutom att 
avveckling av paviljonger medför ökade kostnader. Antalet barn 
med behov av särskilt stöd kräver mer och särskilt utbildad 
personal.
 
Förvaltningen påpekar att ökningen av barnpengen under flera år 
inte motsvarat löneutvecklingen för barnskötare och förskollärare. 
Man ser därför en utmaning i att möta löneökningar och målet om 
personaltäthet inom tilldelad budgetram. Förvaltningen skriver att 
”schablonökningarna under kommande år bör svara mot de krav 
som ställs på verksamheten”.
 
Förvaltningen beskriver i sitt förslag vikten av förskolornas 
utemiljö. Man påpekar att gårdsytorna behöver vara tillräckligt stora 
och planeras väl med mer naturmaterial. Vänsterpartiet har flera 
gånger framfört hur viktig förskolegårdarnas storlek och utformning 
är för att skapa förutsättningar för lärande och utveckling.
 
Fritidsverksamhet
Antalet ungdomar i Bromma i åldern 13-18 år beräknas öka med 
drygt 300 fram till och med år 2024. Ökningen kommer framförallt 
att ske i Mariehäll och Blackeberg. Vi vill återigen påpeka vikten av 
en fungerande fritidsverksamhet. Behovet av fritidsverksamhet på 
flera platser i Bromma får inte ställas mot behovet av nya lokaler 
för Café U i Blackeberg, som har många besökare, men snart står 
utan egna lokaler.
 
Individ- och familjeomsorg inklusive socialpsykiatri
Förvaltningen beskriver att man sedan flera år inte klarat den 
reguljära verksamheten inom tilldelad budgetram. De senaste årens 
befolkningsökning i Bromma har inte gett ökad tilldelning av 
resurser som motsvarar ökningen. Den fortsatta bristen på personal 
leder till ökade lönekostnader och ökad personalomsättning.
 
Dessa omständigheter inger stor oro, då risken är stor att den 
pågående pandemin kommer att resultera i ett ökat behov av stöd 
från socialtjänsten. Allt fler anmälningar om barn och unga handlar 
om svår problematik och problematiken med våld i nära relation 
talar för att även socialtjänsten står inför en kommande ”vårdskuld”. 
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Verksamheten måste tillföras resurser för att kunna utföra sitt 
viktiga arbete, så att ingen socialsekreterare utifrån budgetstyrning 
ska riskera att känna tveksamhet inför att undersöka någons behov 
av stöd.  
 
Äldreomsorg
Prognoser visar ökande antal medborgare över 80 år i Bromma. Det 
kommer att innebära ökande kostnader för främst hemtjänst och 
vård- och omsorgsboende.
 
Finansieringen av de viktiga förebyggande verksamheterna som 
aktivitetscentra och tryggt mottagande behöver få en säker och 
långsiktig finansiering. Den nuvarande hanteringen med årliga 
ansökningar av projektpengar innebär osäkerhet och svårigheter att 
långsiktigt planera fortsatt utveckling.
 
Förvaltningen påpekar att den stadsövergripande verksamheten 
Kinesen under flera år varit underfinansierad, varför en översyn av 
resurstilldelning är nödvändig.
 
Kontinuiteten inom hemtjänsten är fortsatt ett angeläget 
utvecklingsområde, som kräver ökade resurser under de kommande 
åren. Under 2020 hade Bromma den lägsta siffran för kontinuitet av 
samtliga stadsdelsnämnder i staden.
 
Trygghet
I Stockholms stad ska trygghet inte vara ett privilegium för några få, 
utan en rättighet för alla, oavsett var man bor. Ett fungerande 
förebyggande arbete är den viktigaste förutsättningen för ett tryggt 
samhälle. Då behövs det satsningar på en stärkt socialtjänst, en 
meningsfull fritid för barn och unga och ett förstärkt arbete med att 
upptäcka och stödja våldsutsatta. Förvaltningen påpekar att 
kunskapen måste öka för att kunna förbättra arbetet med att 
förhindra hedersrelaterat våld och förtryck.
 
 
Kompetensförsörjning
Det är viktigt att staden tillför resurser för kompetensförsörjning. 
Bromma kommer fortsatt att ha stora behov av personal inom 
exempelvis hemtjänst, äldreomsorg, socialtjänst och förskola. På 
Vänsterpartiets initiativ avsatte den förra majoriteten 200 miljoner 
kronor till en kompetensutvecklingsfond så att mer än tiotusen 
medarbetare fick möjlighet till angelägen fortbildning. Behovet av 
en liknande fond kvarstår.
 
Stöd till arbetssökande
Den ännu pågående pandemin riskerar leda till en dämpad 
ekonomisk utveckling med många varsel och många branscher som 
har det svårt. Det är viktigt att stadsdelarna får tillräckliga resurser 
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för att möta ökningen av arbetssökande. Det kommer att krävas 
kraftfulla åtgärder då många av de som nu förlorat sitt arbete 
kommer ha svårt att hitta ett liknande framöver och det kommer att 
behövas ett stärkt stöd för att ställa om."
 
Särskilt uttalande
Ismo Pato (SD) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Sverigedemokraterna har presenterat en reservationsbudget i 
kommunfullmäktige där vi tydligt går igenom Stockholms stads 
ansvarsområden och verksamheter. För en utförligare beskrivning 
om våra inriktningsmål samt underlag för budget 2022 samt 
inriktning för 2023 och 2024 hänvisar vi till detta dokument. 
Stadens arbete kommer även fortsättningsvis präglas av den 
pågående pandemin och det är av stor vikt att stadens förvaltningar 
fortsätter att prioritera kärnverksamheten även under kommande 
verksamhetsår eftersom de också kommer att präglas av Covid-19."
 
 
 

Handlingar i ärendet
 453983 (Godkänd - R 1) Underlag for budget 2022 med 

inriktning 2023 Bromma sdf
 453979 Bilaga 01 - SDN06 2022-2024
 453978 Bilaga 02 - Näringslivsfrämjande arbete i Bromma 

stadsdelsnämnd
 453974 Bilaga 06 - Redovisning av planerad ansökan 

eroderingsåtgärder Solviksbadet
 453975 Bilaga 05 - Redovisning av planerad ansökan 

stenkistor
 453976 Bilaga 03 - Redovisning av planerad ansökan 

sopkomprimatorer
 453977 Bilaga 04 - Redovisning av planerad ansökan 

återplantering träd
 BRO 2021/138-1 §6 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Underlag för budget 2022 med inriktning 
2023 och 2024
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§ 7
Revidering av delegationsordningen 
BRO 2021/133

Beslut 
Gällande delegationsordning kompletteras enligt förvaltningens 
förslag.

Bromma stadsdelsnämnd delegerar beslut av ärenden som anges i 
den bilagda delegationsordningen till förvaltningschef enligt 7 kap. 
6 § kommunallagen.

Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera ärenden 
som får beslutas av tjänsteperson till lägst den nivå som finns 
angiven i delegationsordningens kolumn ”Lägsta nivå”.

Sammanfattning av ärendet 
Utifrån en dialog med Arbetsmarknadsförvaltningen föreslås en 
ändring av delegat från ekonomichef vid arbetsmarknads-
förvaltningen till samordnare vid statsbidragsgruppen inom 
arbetsmarknadsförvaltningens ekonomistab vad gäller 
överklaganden av Migrationsverkets beslut att avslå nämndens 
återsökning av statsbidrag (se punkt 2.42). Vissa ändringar i 
delegationsordningen föreslås också när det gäller delegater inom 
ekonomiskt bistånd. Beslutanderätten i vissa ärendegrupper flyttas 
från bland exempelvis enhetschef till biträdande enhetschef, från 
biträdande enhetschef till socialsekreterare eller administratör samt 
från socialsekreterare till biträdande enhetschef. Syftet med 
ändringarna av delegat är att effektivisera beslutsfattandet (se 
avsnitt 9). En ny punkt om att bevilja akuta matpengar läggs till i 
avsnitt 9. Lagrummet vad gäller yttrande i körkortsärende har 
dessutom uppdaterats (se punkt 10.20).

 

Beslutgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 446124 (Godkänd - R 2) Revidering av delegationsordningen
 444686 Delegationsordning del 3
 BRO 2021/133-1 §7 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Revidering av delegationsordningen
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§ 8
Boendeplan för äldre i region Västerort 2022 med utblick 
mot 2040 
BRO 2021/117

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner reviderad boendeplan för äldre inom 
region Västerort avseende de delar som berör Bromma 
stadsdelsnämnd.

Sammanfattning av ärendet 
De förvaltningar som ingår i region Västerort (Rinkeby-Kista, 
Spånga-Tensta, Hässelby-Vällingby och Bromma har i samarbete 
tagit fram en plan för boende för äldre. Boendeplanen ska vara ett 
dokument där regionens gemensamma behov av ombyggnation, 
avveckling, nyproduktion, driftsformer och inriktningar 
sammanfattas och analyseras. I analysen ingår behovet av vård- och 
omsorgsboende, profilboende, vård- och omsorgsboende med 
särskild inriktning som t ex språk, korttidsboende, servicehus samt 
seniorboende. Äldreboendeplanen bygger på Sweco´s 
framskrivning av äldreomsorgsbehovet i Stockholms stad under 
perioden 2021-2040. Bedömningen är att det totala antalet vård- och 
omsorgsboendeplatser i regionen behöver utökas med 57 procent 
fram till år 2040. För Bromma stadsdel beräknas behovet öka med 
73 procent. Den största ökningen beräknas under senare delen av 
perioden.

Beslutgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag.
 
Särskilt uttalande
Johan Paccamonti (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson (MP), 
Adrian Nordén (C) och Mario Moya Jeldres (KD) lämnade ett 
särskilt uttalande:
 
"Den grönblå majoriteten ställer sig bakom förvaltningens svar på 
samrådet och vill härutöver anföra följande:
 
Pensionärsrådet lyfter oro för att beräkningarna för behovet av 
bostäder är i underkant särskilt som staden har för avsikt att 
tillämpa en något mer bedömning och antalet 80+ totalt i staden 
förväntas stiga från 25 565 st 2020 till 71 013 st 2040.
 
Vidare anför pensionärsrådet åter stark kritik mot det liggande 
förslaget om vård- och omsorgsboende i Abrahamsberg då antalet 
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platser gör att ingen plats för umgänge ryms inne i byggnaden. 
Storleken på byggnaden gör att det inte finns utrymme för sociala 
ytor utomhus. Placeringen är bra men byggnaden behöver bli 
mindre med mer yta för umgänge inomhus för de boende och större 
yta utanför med parkmark."
 
 
Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"I ett Bromma och Stockholm som växer finns det ett stort behov av 
olika former av boenden för äldre, nu och i framtiden; det handlar 
om såväl biståndsbedömda som icke biståndsbedömda boenden. Vi 
förutsätter att Stockholm stad aktivt driver på för att säkerställa att 
behoven tillgodoses.
 
I förslaget till Boendeplan för äldre i region Västerort 2022 med 
utblick mot 2040 framgår det att det i Västerort väntas stora 
ökningar av antalet äldre invånare. Rentav ska antalet över 65 år 
mer öka med 52% fram till år 2040, varav Brommas 
stadsdelsområde väntas ha den största numerära ökningen i 
regionen. Totalt i Bromma väntas behovet av biståndsbedömda 
platser på vård- och omsorgsboenden öka. Ändå så fastlås det att det 
nu räcker med nytillskottet av 72 platser i den nu pågående 
byggnationen av den privata fastigheten längs Västerled i 
Abrahamsberg. Vi ser med oro på att staden riskerar att inte ta höjd 
för framtida utmaningar; och att vi tidigare behöver planera för att 
möta behovet av omsorg för vår åldrande befolkning i Bromma och 
inte äventyra hela Brommas kommande behov med endast en privat 
etablering vid Västerled.
 
För perioden 2020-2040 prognostiseras en ökning av behovet av 
vård- och omsorgsboende med 73%, detta behovet ska tillgodoses 
helt i privat nyproduktion.
 
Det är i sig inget negativt med privat ägande av fastigheter för 
samhällsservice; men det är högst oroväckande att man helt förlitar 
sig på privata fastighetsbolags agerande. Därtill rimmar det illa med 
de av staden satta övergripande målen för stadens fastighetsbolag 
Micasa:
Micasa Fastigheter i Stockholm AB ansvarar för att tillhandahålla 
välskötta, trygga och tillgängliga bostäder till stadens äldre och 
personer med funktionsnedsättning, samt till av staden prioriterade 
grupper.
 
Det är angeläget att bolaget har en ledande roll i stadens 
äldreboendeplanering och försörjning. Plan för nybyggnad av 
seniorboenden anger inriktningen för det fortsatta arbetet med 
boendeformen.
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Vi ser ett växande behov redan nu. Många äldre efterfrågar redan 
idag attraktiva och trygga alternativa boendeformer. Vi vill att 
förvaltningen noga följer utvecklingen och driver på för tidigare 
markanvisningar för vård- och omsorgsboenden och seniorboenden 
inom vårt stadsdelsområde; såväl till stadens bolag som till privata 
byggherrar.
 
Men även om vi får ett nytillskott av eftertraktade seniorboenden så 
är det många av våra äldre idag som har mycket svårt att klara 
kostnaderna för nyproducerade lägenheter, oavsett om det är ägt 
eller hyrt boende. Vi ser därför gärna att förvaltning tar initiativet 
till ett påverkansarbete i syfte att driva på att det anvisas mark i 
Bromma för seniorboenden på tomträtt med låg avgäld; detta för att 
möjliggöra prisvärda boenden för våra äldre och stimulera till så 
kallade flyttkedjor."
 

Handlingar i ärendet
 455797 (Godkänd - R 1) Boendeplan för äldre i region 

Västerort 2022 med utblick mot 2040
 BRO 2021/117-1 Boendeplan för äldre 2022
 BRO 2021/117-2 §8 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Boendeplan för äldre i region Västerort 2022 
med utblick mot 2040
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§ 9
Fördelning av föreningsbidrag 2021 
BRO 2021/93

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till fördelning 
av föreningsbidrag.

Sammanfattning av ärendet 
Ansökan om föreningsbidrag för 2021 har inkommit från 17 ideella 
föreningar som bedriver verksamhet i Bromma för brommabor. 
Föreningarna bedriver verksamhet som kompletterar eller stödjer 
nämndens verksamhet inom prioriterade områden och som 
överensstämmer med nämndens verksamhetsmål.

Beslutgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 452962 (Godkänd - R 1) Fördelning av föreningsbidrag 2021
 BRO 2021/93-20 §9 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Fördelning av föreningsbidrag 2021
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§ 10
Remiss - Inrättande av etableringscentrum 
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2021/208
BRO 2021/97

Beslut 
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remiss från kommunstyrelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen har begärt ett yttrande från Bromma 
stadsdelsnämnd om förslaget att inrätta ett Etableringscentrum för 
nyanlända.Syftet med etableringscentrum är att öka nyanländas 
möjligheter till en snabb förankring i arbets- och samhällslivet 
genom att tillhandahålla en gemensam ingång för alla nyanlända 
och nära samverkan med berörda aktörer. Förvaltningen ställer sig 
positiv till förslaget och bedömer att centret kommer att bidra till ett 
mer effektivt, kvalitativt och likställt mottagande för nyanlända. 
Samverkan och tydlig ansvarsfördelning mellan berörda aktörer är 
faktorer av stor betydelse vid inrättandet och genomförandet av 
centret.

Förslag till beslut 
Ismo Pato (SD) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Ismo Pato (SD) reserverade sig till förmån för eget förslag till 
beslut:
 
"Att avslå förvaltningens förslag till beslut och att därutöver anföra 
följande: 
 
Det är arbetsförmedlingen som bär det övergripande ansvaret för att 
arbetslösa kommer i arbete. Det är också arbetsförmedlingen som 
bär helhetsansvaret för att nyanlända kommer i egen försörjning. Av 
den huvudsakliga anledningen anser vi att behovet av ett 
etableringscentrum inte finns och att det inte heller är motiverat att 
lägga skattepengar på den här sortens åtgärder.  
 
Det finns en överhängande risk att den arbetssökandes väg till 
arbete blir svårare med för många aktörer inblandande. Att en 
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arbetssökande har flera olika handläggare och olika handlingsplaner 
är inte en garant för ett positiv resultat. 
 
Idag verkar arbetsförmedlingen och även Jobbtorg Stockholm i 
Stockholms stad inom de områden som ett tilltänkt 
etableringscentrum skulle verka inom. Finns det brister i de insatser 
som nyanlända kan ta del av idag är det bättre att man ser över den 
verksamheten för att se om den på något sätt kan förbättras."
 
Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Vi ställer oss alltid positiva till insatser som görs för att stärka och 
påskynda nyanländas etablering. De finns verkligen goda 
intentioner med inrättandet av ett etableringscentrum.
 
Idag har Arbetsförmedlingen det samordnande ansvaret för 
etableringen och huvudansvaret för att de nyanlända ska komma ut i 
arbete och studier. Staden har endast ett kompletterande ansvar 
inom dessa områden. Stadens primära ansvarområde gällande 
nyanlända handlar om tillhandahålla boende och inom ramen för 
bosättningslagen. Staden ansvarar dessutom även för att 
mottagandet i form av att tillhandahålla praktisk hjälp för nyanlända 
som har anvisats till kommunen, boende och omsorg för 
ensamkommande barn, samhällsorientering, samhällsvägledning, 
studie- och yrkesvägledning samt svenskundervisning (sfi) och 
vuxenutbildning.
 
Arbetsförmedlingens medverkan har därför en central roll och 
betydelse för Etableringscentrum. Arbetsförmedlingen finns idag 
med som samarbetspart och medverkar genom två arbetsförmedlare 
i projektet Hållbar etablering. I utredningen gör förvaltningen 
bedömningen att Arbetsförmedlingen och statliga myndigheter 
saknar förutsättningar till direkt medverkan på Etableringscentrum i 
form av samlokaliserad personal. Vilket göra att halva idén med 
samarbetet faller.
 
Staden och Arbetsförmedlingen har under 2020 tagit fram en ny 
samverkansöverenskommelse i syfte att ta tillvara på de statliga 
insatserna som kan gynna stadens arbetslösa. Här undrar vi inte om 
staden borde haft krav på i form av samlokaliserad personal inom 
Etableringscentrum.
 
Arbetsförmedlingen är inne i ett förändringsarbete med målet om 
minskad lokal närvaro och ökad digitalisering av kundkontakter. 
Vilket betyder att omstrukturering av arbetsförmedlingens uppdrag 
beräknas vara genomförd 2022. Allt detta bygger väldigt mycket 
stor sårbarhet inom inrättandet av Etableringscentrum.
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Som förslaget är utformad idag så finns det stora risker att 
etableringscentrum kan skapa parallella strukturer och som 
försvårar för människor istället för att hjälpa dem.
Istället för att skapa särlösningar är det är mer effektivt att på ett 
bättre sätt använda sig av ordinarie verksamhet som finns nära till 
hands - så som inom vuxenutbildning, jobbtorg och 
arbetsförmedlingens insatser.

Vi kan se utmaningar med att koppla Intro Stockholm till 
Etableringscentrum. Intentionerna är som sagt goda, men ser 
samtidigt att det finns utmaningar som inte är utredda. Nyanländas 
kontakt med Intro Stockholm är stor till del begränsad till deras 
första tid i staden. Det är de första veckorna som nyanlända som 
anvisas av Migrationsverket tar hjälp av Intro Stockholm för att 
komma i kontakt med myndigheter, ansöka om personnummer, 
ställa sig i bostadskö osv. Kopplingen mellan Intro Stockholm med 
deras initiala stöd och etableringscentrumet är inte klargjort.
Finansieringsmodellen är dessutom fortfarande vag. I den blågröna 
majoritetens budget för 2021 finns det uppdrag om inrättandet av ett 
Etableringscentrum och
arbetsmarknadsnämnden har tillförts 6,3 miljoner kronor – en 
halvårseffekt för 2021.
 
Att bedriva Etableringscentrum i projektform kan innebära framtida 
problem. Man bygger in väldigt många risker gällande att kunna 
svara upp för kontinuiteten och långsiktigheten i insatserna inom en 
verksamhet som riktar sig till en sårbar målgrupp som behöver 
samhällets stöd. Framför allt om tanken med beslutet om att inrätta 
ett Etableringscentrum ska bära större delen av huvudansvaret för 
nyanländas etablering för stadens räkning. Vi vill därför att 
förvaltningen klargör för nämnden med information om hur den 
långsiktiga finansieringen kommer att se ut.
 
Återigen vill vi även understryka att vi ställer oss positiva till att 
staden utvecklar samverkansformer med berörda statliga aktörer 
och myndigheter som har till uppdrag att nå och arbeta med samma 
målgrupp – men att dessa samverkansformer bör fyllas med tydliga 
innehåll, mål och möjligheten till insatser som kan bidra och 
möjliggöra till nyanländas etablering på riktigt."
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2021/97-4 (Godkänd - R 2) Remiss av inrättande av 

etableringscentrum
 BRO 2021/97-1.2 Bilaga1 - Utredningsrapport 

etableringscentrum)
 BRO 2021/97-1.1 Inrättande av etableringscentrum - 

uppdaterat ärende
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 BRO 2021/97-2 §10 den 29 april 2021, Bromma 
stadsdelsnämnd Remiss - Inrättande av etableringscentrum

Sida 29 (54)



Bromma stadsdelsnämnd Protokoll nr 5/2021

2021-04-29

§ 11
Remiss Trafikförändringar i SL-trafiken 2021/2022 
KS 2021/377
BRO 2021/142

Beslut 
Nämnden godkänner delvis förvaltningens förslag till yttrande och 
anför därutöver följande:
 
Stadsdelsförvaltningen har lämnat ett delvis genomtänkt svar på 
remissen, vilket nämnden nu vill justera med ett förslag samt åter 
lyfta ett tidigare förslag.
 
Vi saknar framförallt att det i förvaltningens förslag inte lyfts fram 
frågan om behovet av bättre kollektivtrafik för stadsdelen 
Mariehäll. Mariehäll har genomgått en stor stadsutvecklingen och är 
idag Brommas befolkningsmässigt största stadsdel. 
Bostadsbebyggelsen fortsätter starkt i såväl Mariehäll som i Bällsta 
med utvecklingen av Solvallastaden.
 
Vi har i flera år påtalat problemen med den för Mariehäll viktigaste 
linjen 113 och dess i ”normala” tider överfulla bussar som inte 
kommer fram och tidtabeller som därför inte klarar hållas av 
ansvarig trafikutövare. Vid en återgång till en mer ”normalt” 
nyttjande av kollektivtrafiken så är problemen åter de samma, 
troligen värre pga. av ökat resenärsunderlag.
 
Region Stockholm har i tidigare års remisser gällande SL:s 
trafikförändringar föreslagit möjligheten att korta linje 113 till att 
enbart trafikera Blackebergs Gård - Sundbybergs station för att på 
så sätt underlätta de kraftiga belastningsproblemen på sträckan. Så 
tyvärr inte detta år, nämnden vill därför förorda tidigare års förslag 
om en delning av linje 113 enligt ovan.
 
Då frågan om utökad turtäthet och säkerhet är av yttersta vikt vill vi 
även utveckla förvaltningens förslag över linje 127. Detta genom att 
aktualisera ett tidigare förslag från Bromma stadsdelsnämnd att 
förändra linjesträckningen för linje 127 som idag trafikerar 
Brommaplan-Nockebyhov; samt med normal tidtabell endast fyra 
(4) turer till Blackebergs Gård via Ängby camping/Ängbybadet och 
Mälarbackens vård- och omsorgsboende.
 
Genom att förändra linjesträckningen för linje 127 med en 
förlängning av linjen till Sundbybergs station (Brommaplan-
Nockebyhov-Ängby camping/Ängbybadet-Blackebergsgård-
Islandstorget-Mariehäll-Sundbybergs station) samt en utökad 
turtäthet på denna linje skulle man uppnå en bättre kollektivtrafik 
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bl.a. för de boende i Mariehäll, då denna linje skulle passera både 
Islandstorgets T-banestation och Sundbybergs station; och en bättre 
anslutning till Mälarbackens vård- och omsorgsboende. Dessutom 
skulle man med denna linjesträckning kunna underlätta för alla som 
vill ta sig kollektivt till Ängbybadet eller Ängby camping.
 
 

Sammanfattning av ärendet 
SL/Trafikförvaltningen har påbörjat arbetet med trafikförändringar 
inför december 2021. Förslagen som avser linjesträckningar, 
turtäthet och trafikeringstid har tagits fram i samarbete med 
trafikutövarna och bygger bland annat på kommunala 
bebyggelseplaner, resandestatistik samt förslag från kommunerna 
inom ramen för trafikförvaltningens kommundialog. 
Stadsdelsförvaltningen har i remissvaret kommenterat de 
förändringar som berör Bromma stadsdelsnämndsområde samt 
remissen som helhet.

Förslag till beslut 
Johan Heinonen (S) lämnade ett förslag till beslut som Johan 
Paccamonti (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson (MP), Adrian 
Nordén (C), Mario Moya Jeldres (KD), Lillemor Samuelsson (V) 
och Ismo Pato (SD) anslöt sig till.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom det 
gemensamma förslaget från (S), (M), (L), (MP), (C), (KD), (V) och 
(SD) (se beslut ovan). 
 
 
 
 
 
 

Handlingar i ärendet
 448804 (Godkänd - R 1) Remiss Trafikförändringar i SL-

trafiken och Waxholmsbolagets trafik 2021/2022
 BRO 2021/142-2.1 Trafikförändringar i SL-trafiken 

2021/2022 (T22)
 BRO 2021/142-3 §11 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Remiss Trafikförändringar i SL-trafiken 
2021/2022
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§ 12
Ekonomisk månadsrapport 
BRO 2021/21

Beslut 
Nämnden godkänner månadsrapport gällande mars 2021.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen prognostiserar ett överskott med 8,3 mnkr efter 
fonddispositioner för 2021. I verksamhetsberättelsen 2020 
redovisade förvaltningen ett överskott med 49,6 mnkr efter 
resultatdispositioner. Flera ekonomiska utmaningar kopplade till 
covid fortsätter under 2021. De enheter som redovisade underskott 
2020 och som även prognostiserar underskott 2021 ska upprätta 
handlingsplaner med syfte att minska eller eliminera 
budgetunderskotten. Handlingsplanerna följs upp i samband med 
den månatliga budgetuppföljningen.

Handlingar i ärendet
 456742 (Godkänd - R 1) Månadsrapport 202103
 456741 Nyckeltal och verksamhetsmått 202103
 BRO 2021/21-2 §12 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Ekonomisk månadsrapport
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§ 13
Remiss Fler barn i förskolan – för bättre språkutveckling i 
svenska (SOU2020:67), KS 2021/201 
Svar på remiss från kommunstyrelsen - kontorsyttrande
BRO 2021/96

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
En utredning tillsatt av regeringen har lämnat förslag som syftar till 
att öka deltagandet i förskolan bland barn i 3-5 års ålder och hur 
förskolan arbete med barns språkutvecklings i svenska kan stärkas. 
Förvaltningen ställer sig som helhet positiv till förslagen som 
utifrån ett barnperspektiv ger fler barn en större möjlighet att 
utveckla sitt språk och därmed på sikt uppnå målen i grundskolan 
och erhålla gymnasiebehörighet. Förvaltningen är också positiv till 
de förslag som är kopplade till förskollärarna och barnskötarna då 
medarbetarna är den viktigaste nyckeln för att säkerställa en hög 
kvalitet på utbildningen. Förslagen kommer samtidigt att kräva ett 
resurstillskott för att säkerställa att medarbetarna har rätt utbildning 
för uppdraget och nya funktioner inom befintliga organisationer 
behöver tillkomma för att säkerställa att uppdragen fullföljs utifrån 
rådande lag.

Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Den statliga utredningen Fler barn i förskolan för en bättre 
språkutveckling är mycket välkommen. De frågeställningar som 
utredningen adresserar är i hög grad aktuella för Stockholms stad. 
Särskilt med tanke på den stora variationen i inskrivningsgrad i 
förskolan stadsdelarna emellan och de bristande språkkunskaperna 
hos sexåringar som stadens ytterförorter.

Ett ökat deltagande bland barn i åldern 3-5 i förskolan och ett stärkt 
arbete för barnens språkutveckling i svenska är en viktig 
målsättning för att öka likvärdigheten och för att ge alla barn goda 
förutsättningar att lyckas i skolan. Bristande språkkunskaper i 
förskoleklass följer ofta med långt upp i åldrarna och har negativ 
påverkan på kunskapsresultaten.

I breda drag ställer vi oss positiva till förvaltningens svar på de 
förslag som utredningen föreslår. Vi skulle dock vilja lyfta några 
särskilt viktiga punkter i utredningen:
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Ett ökat ansvar för kommunerna att arbete uppsökande för ett ökat 
deltagande i förskolan. Den här frågan är oerhört viktig och staden 
gör redan ett initierat arbete för att nå fler barn som inte går i 
förskolan. Vi anser att förslaget om att direktinskrivning för barn till 
nyanlända till en språkförskola från tre års ålder skulle kunna vara 
en väg att gå, men det förutsätter dock ett ordnat system där både 
tillräcklig kapacitet och rätt kompetens behöver beaktas.
 
Förskolan ska bli obligatorisk från 5 års ålder. Vi ställer oss positiva 
till det här förslaget då det ökar alla barns möjlighet till utbildning. 
Förskolan har likt skolan ett kompensatoriskt uppdrag och tidiga 
insatser för de barn som har ett särskilt behov av stöd eller för barn 
med sämre kunskaper i Svenska ger bättre förutsättningar för att 
lyckas i skolan.
 
Fler förskollärare och barnskötare i förskolan. Vi delar 
förvaltningens bild av att vid ett eventuellt införande av förste 
förskolelärare bör det inte begränsas till socialt utsatta områden utan 
bör gälla för alla förskolor. En stärkt kompetensutveckling och en 
bättre utbildning för barnskötare gällande barns språkutveckling ser 
vi också positivt på. Språket är nyckeln till inlärning och det gäller 
alla barn oavsett bakgrund."
 
Särskilt uttalande
Ismo Pato (SD) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Stadsdelsnämnden har mottagit en remiss gällande bättre 
språkutveckling i svenska med avseende på  förskolan.
 
Utredningen syftar till att finna lösningar på problematiken att ett 
stort antal barn idag med utländsk bakgrund riskerar att inte lära sig 
svenska i tillräcklig omfattning för att på sikt kunna tillgodogöra sig 
de möjligheter som samhället erbjuder i form av utbildning och 
framtida etablering på arbetsmarknaden samt i övrigt deltaga 
konstruktivt i samhällsgemenskapen.
 
Senare års omfattande invandring har medfört att vart fjärde barn i 
förskolan idag har utländsk bakgrund och ofta med mycket 
särskiljande kulturell och språklig profil relativt 
majoritetsbefolkningen.
 
Skollagen anger att barn med annat modersmål än svenska skall ha 
möjlighet att utveckla både det svenska språket och modersmålet 
vilket skapar problem då det inte finns tillräcklig mängd utbildad 
förskolepersonal för att möta upp mot kraven på så omfattande 
flerspråkighet, den absoluta majoriteten av personalen talar endast 
svenska.
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Sverigedemokraterna har länge påpekat vikten av att ha bra 
kunskaper i det svenska spraåket för att få bästa möjliga start i livet. 
Att barn i tidig ålder kommer i kontakt med en god undervisning i 
svenska är en viktig grundsten för att bli en del av det svenska 
samhället och känna en samhörighet till det. Det är därför av stor 
vikt att stadens pedagoger i förskolan visar på mycket goda 
språkkunskaper i svenska och att huvudfokus läggs på barnens 
inlärning av just svenska."
 
 

Handlingar i ärendet
 458422 (Godkänd - R 1) Remissvar
 BRO 2021/96-1.2 Fler barn i förskolan - för bättre 

språkutveckling i svenska (SOU 2020:67)
 BRO 2021/96-3 §13 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Remiss Fler barn i förskolan - för bättre 
språkutveckling i svenska (SOU2020:67), KS 2021/201
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§ 14
Kvalitetsberättelse 2020 inom Socialtjänst och fritid 
BRO 2021/111

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger ärendet till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Syftet med årets kvalitetsberättelse är att ge en samlad bild av 
kvaliteten inom avdelning Socialtjänst och fritid under 2020. Den 
årliga kvalitetsberättelsen ska även ha en sådan detaljeringsgrad att 
det går att bedöma hur arbetet med att systematiskt och fortlöpande 
utveckla och säkra kvaliteten har bedrivits i verksamhetens olika 
delar. Av kvalitetsberättelsen ska det även framgå vilka åtgärder 
som vidtagits för att säkra verksamhetens kvalitet och vilka resultat 
som uppnåtts. Det är uppföljningsplanen 2020 (egenkontroller) för 
god kvalitet som utgör underlag för kvalitetsberättelsen.

 

Handlingar i ärendet
 BRO 2021/111-2 (Godkänd - R 1) TJUT Kvalitetsberättelse 

2020
 BRO 2021/111-2.4 Bilaga 1. Kvalitetsberättelse 2016 (inkl 

bilagor)
 BRO 2021/111-2.1 Bilaga 2. Uppföljningsplan 2020 

(egenkontroller)
 BRO 2021/111-1 §14 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Kvalitetsberättelse 2020 inom Socialtjänst 
och fritid

 BRO 2021/111-2.2 Bilaga 4.2. God kvalitet i 
dokumentationen - funktionsnedsättning

 BRO 2021/111-2.3 Bilaga 4.1. God kvalitet i 
dokumentationen - socialpsykiatri

 BRO 2021/111-2.5 Bilaga 3. Dokumentation från 
genomförda egenkontroller 2020
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§ 15
Anmälningsärende – inkomna rapporter och beslut enligt 
Lex Sarah, SoF och ÄO 
BRO 2021/14

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Redovisning av inkomna lex Sarah-rapporter från verksamheter i 
egen regi och information om rapporter från verksamheter som 
drivs i enskild regi samt beslut enligt lex Sarah tagna under 
perioden 2021-02-27 – 2021-03-31.

 

Handlingar i ärendet
 450799 (Godkänd - R 1) Anmälningsärende inkomna 

rapporter och beslut enligt lex Sarah
 450631 SDN 2021-04-29 Inkommen lex Sarah - 

anmälningsärende 
 450632 SDN 2021-04-29 Inkommen lex Sarah - 

beslutsärende
 BRO 2021/14-9 §15 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Anmälningsärende - inkomna rapporter och 
beslut enligt Lex Sarah, SoF och ÄO
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§ 16
Svar på medborgarförslag om upprustning av 
strandpromenaden i Johannelund (i Traneberg) 
BRO 2021/88

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 455829 (Godkänd - R 1) Upprustning av strandpromenad
 438656 Medborgarförslag strandpromenad Traneberg
 BRO 2021/88-3 §16 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om upprustning 
av strandpromenaden i Johannelund (i Traneberg)
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§ 17
Svar på medborgarförslag om badstege vid badberget i 
Nockebyhov 
BRO 2020/391

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/391-8 (Godkänd - R 1) Förslag om ny badstege 

vid Badberget
 351023 Mbf Ny badstege
 BRO 2020/391-10 §17 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om badstege vid 
badberget i Nockebyhov 
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§ 18
Svar på medborgarförslag om att förse parkvägarna med 
namnskyltar 
BRO 2021/103

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 454049 (Godkänd - R 1) Förse parkvägar med namnskyltar
 438661 Medborgarförslagnamnskylt
 BRO 2021/103-4 §18 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om att förse 
parkvägarna med namnskyltar
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§ 19
Svar på medborgarförslag om att sätta upp 
papperskorgar för latrin från hundar 
BRO 2021/106

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 455833 (Godkänd - R 1) Papperskorgar för latrin från hundar
 438665 Medborgarförslag papperskorgar hundar
 BRO 2021/106-4 §19 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om att sätta upp 
papperskorgar för latrin från hundar
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§ 20
Svar på medborgarförslag om vedeldad bastuflotte vid 
Mälaren 
BRO 2021/109

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 457891 (Godkänd - R 1) Vedeldad bastuflotte vid Mälaren
 438666 Medborgarförslag vedeldad bastu
 BRO 2021/109-4 §20 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om vedeldad 
bastuflotte vid Mälaren
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§ 21
Svar på medborgarförslag om strandpromenaden och 
strandparken 
BRO 2021/119

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 455831 (Godkänd - R 1) Strandpromenaden och 

strandparken
 438690 Medborgarförslag Strandpromenaden och 

Strandparken
 BRO 2021/119-3 §21 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på medborgarförslag om 
strandpromenaden och strandparken
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§ 22
Protokoll Rådet för funktionshinderfrågor 
BRO 2021/9

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 462590 Protokoll Brommas råd för funktionshinderfrågor 

2021-04-20
 BRO 2021/9-4 §22 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Protokoll Rådet för funktionshinderfrågor
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§ 23
Protokoll från Pensionärsrådet 
BRO 2021/5

Beslut 
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Handlingar i ärendet
 462111 Protokoll pensionärsrådet april
 BRO 2021/5-9 §23 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Protokoll från Pensionärsrådet
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§ 24
Förvaltningsgruppens protokoll 
BRO 2021/8

Beslut 
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Handlingar i ärendet
 452124 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 6 2021-03-18
 456167 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 7 2021-04-01
 467643 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 8 2021-04-22 

signerad
 BRO 2021/8-6 §24 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Förvaltningsgruppens protokoll
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§ 25
Borttagen på grund av personuppgifter. 
BRO 2021/2

Handlingar i ärendet
 BRO 2021/2-6 §25 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Anmälan av delegationsbeslut
 BRO 2021/2-8 Anmälan av delegationsbeslut
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§ 26
Inkomna rapporter och protokoll 
BRO 2021/13

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet redovisas i en pärm på sammanträdet.
 
Postlista 2021-03-24 – 2021-04-28
 
Protokollsutdrag § 15 Kommunfullmäktiges sammanträde 2021-03-
22, Avfallsplan för Stockholm 2021-2024,
KS 2020/1714
 
Protokollsutdrag § 11 Äldreförvaltningens sammanträde 2021-03-
23, Äldreomsorgens årsrapport 2020,
ALD 2021/31
 
Protokollsutdrag § 12 Socialnämndens sammanträde 2021-03-23, 
Rapport om socialtjänstens kontakter med vuxna med 
missbruksproblem under oktober 2020,
Dnr 3.1.1-337/2020
 
Protokollsutdrag § 14 Socialnämndens sammanträde 2021-03-23, 
Patientsäkerhetsberättelse LSS-hälsan 2020,
Dnr 1.3.3-33/2021
 
Protokollsutdrag § 16 Socialnämndens sammanträde 2021-03-23, 
Avtalsuppföljning av socialtjänst och LSS-verksamhet,
Dnr 2.3.4-30/2021
 
Protokollsutdrag § 16 Kommunfullmäktiges sammanträde 2021-04-
12, Revidering av Riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 
äldreomsorg,
KS 2020/1362
 
Protokollsutdrag § 17 Kommunfullmäktiges sammanträde 2021-04-
12, Stockholms stads trygghetsprogram 2020-2023, KS 2019/1939
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2021/13-4 §26 den 29 april 2021, Bromma 

stadsdelsnämnd Inkomna rapporter och protokoll
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§ 27
Nämndens och förvaltningens frågor 

Beslut 
 
 

Skrivelse från Moderaterna, Liberalerna, 
Miljöpartiet, Centerpartiet, Kristdemokraterna, 
Socialdemokraterna och Vänsterpartiet
 
Johan Paccamonti (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson (MP), 
Adrian Nordén (C), Mario Moya Jeldres (KD), Johan Heinonen (S) 
och Lillemor Samuelsson (V) lade en gemensam skrivelse om 
Brommaplan.
 
Beslut
Nämnden beslutade att skicka skrivelsen till Trafikkontoret.
 
Skrivelse från Vänsterpartiet
Lillemor Samuelsson (V) överlämnade en skrivelse till nämnden om 
förvaltningens arbete rörande våld i nära relationer.
 
Beslut
Nämnden beslutade att överlämna skrivelsen till förvaltningen för 
besvarande.
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§ 28
Borttagen på grund av sekretess 
BRO 2021/141
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§ 29
Sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Sammanfattning av ärendet 
Protokoll från den 15 april 2021.
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§ 30
Borttagen på grund av sekretess 
BRO 2021/169
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§ 31
Borttagen på grund av sekretess 
BRO 2020/514
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